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Llegeixo la contra de La Vanguar-
dia i una frase em dona el dispa-
rador que estava buscant per a 
aquest article. Sylvie Kauff mann, 
directora editorial de Le Monde, 
diu: “Ens és més fàcil escriure 
sobre Ucraïna que sobre la immi-
gració”. Just el que necessitava. 
Per què? Doncs perquè sento que 
és la millor manera d’exemplifi -
car el nostre compromís amb les 
causes importants o, almenys, 
les que haurien de ser-ho. Perquè 
sento que seguim, des de fa molt 
temps ja, girant pujats a uns ca-
vallets de postureig i soroll medi-
àtic superfi cial –serà que mediàtic 
i superfi cial són sinònims?–, quan 
la realitat, la que es viu al carrer, 
és molt diferent.

Perquè encara no hem après 
a distingir que el món virtual, 
sobretot el de les xarxes soci-
als, no té res a veure amb el que 
passa quan trepitgem el ciment. 
Però ens serveix de placebo. Així, 
inundem les xarxes amb les nos-
tres fotos de perfi l negres i amb 
lletres blanques ben grans que di-
uen Je suis, acompanyat d’alguna 
cosa més. Ja decidireu vosaltres 
quin, segons el dia de la setmana. 
I una cosa imprescindible: com 
més grans siguin les lletres blan-
ques, més tranquils ens quedem 
que estem fent les coses bé.

Però com això ja està gaire-
bé passat de moda, ara toca ta-
llar-se el cabell mirant a càmera. 
Que totes aquestes accions són 
necessàries per a visibilitzar els 
problemes que pateixen molts 
col·lectius al voltant del món? En 
això estem d’acord. El problema 
ve quan el que fem és només això 
i, com un placebo, creiem que ja 
hem aportat el nostre granet de 
sorra a la causa. Perquè el verita-

ble problema és creure que aques-
tes accions solucionaran els con-
fl ictes. Difícilment. És probable 
que una de les poques excepcions 
hagi estat el moviment #metoo, 
i enhorabona. En la resta, més 
del mateix. Les manifestacions 
en contra de la guerra de l’Iraq, 
la fam a Àfrica, el suport a les 
dones de l’Iran, el repudi pels as-
sassinats de Charlie Hebdo, i una 
llarga llista d’etcèteres. Però com 
sempre hi ha un però, les parau-
les diuen una cosa i els fets una 
altra. Llavors, tots, o la gran ma-
joria, veurem el Mundial de fut-
bol, els grans clubs de la lliga, fi ns 
i tot els que són més que un club 
fi ns fa molt poc continuaran llu-

int els noms d’aquests països tan 
democràtics a la samarreta, i una 
altra llarga llista d’etcèteres.

No em malinterpreteu, està 
perfecte fer soroll, però si es que-
da en això, no serveix per a res. 
Perquè els fets que compten són 
els del món de ciment. I tornant 
a la senyora Kaufman, li diria que 
és més fàcil escriure, pensar o fer 
soroll sobre el que està lluny per-
què no requereix massa compro-
mís. Perquè sembla que no ens 
costa res omplir una plaça per a 
manifestar-nos a favor de la in-
dependència de Catalunya, però 
protestar sobre l’estat general de 
l’economia o el preu dels lloguers 
ja són fi gues d’un altre paner. 
Això ho tenim a prop. Massa.

Dissabte passat vam reunir el 
Consell Nacional de Progressis-
tes-SDP. Vam parlar molt de la 
situació actual de l’habitatge a 
Andorra.

L’accés a l’habitatge i un creixe-
ment urbanístic sostenible són al 
nostre entendre dos grans reptes 
per a l’Andorra del present i del 
futur.

El problema de l’escassetat en 
l’oferta del mercat de l’habitat-
ge de lloguer i els preus elevats 
fa anys que existeix. Durant les 
legislatures 2011-2015 i 2015-
2019 ja ho havíem posat de ma-
nifest, aportant solucions. No 
obstant això, l’actitud irresponsa-
ble de la majoria de DA ha acabat 
agreujant la situació. Ha calgut 
que la situació empitjorés per-
què ara tot siguin declaracions de 
bones intencions sense anar a la 
font del problema.

El Govern anuncia que des-
tinarà una partida pressupos-
tària per tal d’adquirir edifi cis 
o unitats immobiliàries per a 
destinar-los al lloguer. Una me-
sura que pot ajudar, però que no 
deixa de ser una gota d’aigua en 
mig del desert, i més davant de 
la delicada situació fi nancera del 
Govern. Una reacció prepotent: 
ho arreglen tot a base de talona-
ri sense tenir una visió planifi ca-
da del que cal fer.

El Govern, via l’Institut de 
l’Habitatge, anuncia la creació 
d’un fons d’inversió mixt, amb 
capital usurpat a Andorra Tele-
com.

Són decisions que no resolen 
el problema, ja que no l’ataquen 
d’arrel. Cal ser conscients que per 
garantir durablement uns preus 

acceptables de l’habitatge de llo-
guer en el mercat lliure i que la 
majoria de les famílies es pugui 
permetre cal: 

1. Disposar de sòl a preu rao-
nable. 

2. Reduir els costos de cons-
trucció. 

3. Disposar d’una oferta im-
portant, variada i repartida geo-
gràfi cament arreu del país.

L’Observatori del Centre de 
Recerca Sociològica, de desem-
bre del 2021, assenyalava que la 
inquietud de la ciutadania per 
l’accés a l’habitatge i les queixes 
pels salaris baixos s’havien dis-
parat els darrers mesos. Pel que 
fa a l’habitatge, 1 de cada 2 per-
sones, un 47% dels enquestats, 
manifestava patir difi cultats per 
accedir a un habitatge digne. Es 
tracta d’un increment de 14 
punts respecte de l’Observatori 
del CRES de juny del 2021.

Recordem que el 2019, el CRES 
ja indicava els elevats preus de 
l’habitatge com a principal pro-
blema d’un 33% dels andorrans 
per accedir a un habitatge digne.

El problema de l’habitatge es 
pot considerar de caràcter es-
tructural i és, a ben segur, de ca-
ràcter polític.

La combinació de globalit-
zació economicofi nancera i la 
desregulació del mercat andorrà 
amb l’obertura de bat a bat a la 
inversió estrangera especulado-
ra ha generat un procés creixent 
de “fi nancerització”, és a dir que 
la compra d’habitatge s’ha em-
prat com un actiu fi nancer més, 
menyspreant la seva condició de 
bé d’ús familiar, garant del dret a 
una llar digna.

En aquest context Andorra 
és avui el paradís d’inversors es-
peculadors estrangers i els pro-
motors privats andorrans que 
juguen el paper d’intermediaris. 
Són, uns i altres, els que volen 
un sector públic subsidiari, que 
faciliti sòl i, a poder ser, subsidis 
públics i un marc regulador poc 
exigent.

Els progressistes volem, al 
contrari, un sector públic em-
prenedor, en línia amb el que 
defensa l’economista americana 
Mariana Mazzucato, que doni 
suport a l’accés a l’habitatge a 
un preu raonable. Així ho estan 
fent a la Comunitat Valenciana 
i a les Illes Balears governs soci-
aldemòcrates.

El que cal és un sector d’ha-
bitatge de lloguer regulat, a 
preus raonables.

L’habitatge ha estat clau en 
la pandèmia de la Covid-19, ja 
que la disponibilitat d’un ha-
bitatge digne i assequible ha 
suposat, en molts casos, la di-
ferència entre un confi nament 
suportable o un que ha tingut, 
té i tindrà conseqüències seve-
res en la qualitat de vida de les 
persones i en la seva salut.

Els darrers deu anys, els preus 
mitjans dels habitatges, tant de 
compra com de lloguer, han cres-
cut aproximadament més del 
doble que els ingressos, fet que 
s’ha agreujat amb la Covid-19. 
L’habitatge al nostre país és un 
bé d’especulació i no un dret per 
a les persones. Per això és impor-
tant avançar en models que aju-
din a trencar amb les dinàmiques 
del mercat especulatiu lligat a la 
inversió estrangera.

Accés a l’habitatge
Amb el creixement urbanístic són els dos reptes per al futur d’Andorra

Soroll i ciment

Això ja està passat 
de moda, ara toca 
tallar-se el cabell 
mirant a càmera
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